
Referat af møde i Stiftsrådet  
torsdag den 7. september kl. 16:00 

 

 
Sted 

Vor Frue Kloster, Hestemøllestræde 3 A, Helsingør 

Mødedeltagere 
Biskop Peter Birch, domprovst Eva Tøjner Götke, provst Jørgen Christensen, 
sognepræst Kim Eluf Fischer Nielsen, sognepræst Dennis Jelstrup, Hans-Henrik 

Nielsen – Ballerup-Furesø provsti, Birthe Larsen – Frederikssund provsti, Poul Erik 
Kandrup – Frederiksværk Provsti, Tommy Tinggaard R. Carlsen - Glostrup provsti, 

Annette M.D. Dragsdahl – Hillerød provsti, Søren Ødum Nielsen – Kgs. Lyngby 
provsti, Jens Bache – Gentofte Provsti, Mogens Kühn Petersen – Gladsaxe-Herlev 
provsti, Otto Rühl – Helsingør Domprovsti, Claus Johan Due Jensen – Fredensborg 

Provsti, Solveig Ferm Petersen – Rødovre-Hvidovre provsti 

Afbud  

Rudersdal Provsti: der er ikke valgt suppleant for John Theil Münster.   
Sognepræst Lisbeth Munk Madsen, Knud Svenning Rasmussen – Høje Taastrup 

provsti, stiftskonsulent Pernille Nærvig Petersen 
  
Fra stiftsadministrationen 
Stiftskontorchef Annette Nordenbæk, økonomisk specialkonsulent Morten Stützer, 
stiftsfuldmægtig Ole K. Nielsen 

 
                             

 
Biskoppen indledte med et par ord om afdøde medlem John Theil Münster, hvorefter 

stiftsrådet holdt 1 minuts stilhed. 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

Dagsorden blev godkendt.  
Punkt 15 sættes som et beslutningspunkt. 
 

2. Referat af møde den 25. maj 2023 
 

Godkendt 
 

3. Meddelelser 
 

- ved formanden 
 
Formanden meddelte, at han i samarbejde med de andre stiftsrådsformænd havde 

drøftet, hvordan stiftsrådene skal forholde sig til ansøgninger, der fremsendes til 
alle stifter. 

  
 
- ved biskoppen 

 



 
Biskoppen oplyste, at der havde været et stærkt ansøgerfelt til stillingen som 25 % 

diakonikonsulent. Blandt ansøgerfeltet var der valgt en kandidat til ansættelse.  
For 50 % dåbskonsulent er ansættelsesprocessen i gang, der forventes ansættelse 

per 1. oktober.  
Kommunikationskonsulent Steen Toft Winter er kommet tilbage fra barsel, og 
kommunikationskonsulent Benjamin Birk Christophersen har fået en lille ny, så der 

er nok mere barsel i pipe-linen. 
 

Af særlige datoer nævnte biskoppen:  
Foredrag på Kirketjenernes Årsmøde 31. maj. 
Stiftskonvent på Grundtvigs Højskole 12.-14. juni 

Deltagelse på Folkemøde 16 og 17. juni  
Bispe/ministersamråd 21. juni 

Biskoppens Sommersang ligeledes 21. juni.  
Møde med Anton Pihl, den nye formand for Landsforeningen, 18. august. 
Ordination 22. juni  

Festgudstjeneste i Lund, 900 årsjubilæum, 30. juni 
Møde med Formandskabet for Himmelske Dage 6. juli   

Bispeeksamen 11. august 
Ministeren på besøg i stiftsadministrationen 21. august.  
Ordination 24. august 

Møde med Diakoniudvalget – handleplaner.  
Festgudstjeneste Brøndbyøster Kirke 10. september. 

Modtagelse af Dronningen i Allerød 12. september. 
Konsulentdag 12. september 
Biskoppen har sammen med Københavns Stifts biskop foretræde for Uddannelses- 

og Forskningsudvalget 12. september 
Genåbning af og 200-års jubilæum for Hørsholm Kirke 24. september. 

Biskoppen skal mødes Distriktsforeningerne ultimo september, hvor der er særligt 
fokus på rekrutteringen til kommende menighedsrådsvalg.    
 

Der har desuden været første møde i migrantudvalget.  
 

Provstikonferencen har ført til, at biskoppen og stiftskonsulenten kommer ud til 2 
timers møde i provstierne med PU og evt. repræsentanter fra sognene. 

 
Præsteforeningen og Landsforeningen af Menighedsråd har fremhævet det 
samvirkemateriale og materialet om modtagelse af nye præster, der er udviklet af 

Helsingør Stift.  
 

- ved stiftskontorchefen 
 
Stiftskontorchefen kunne meddele, at hun har iværksat tiltag, der skal nedbringe 

sagsbehandlingstiden på byggesager. Dette betyder også, at der kommer en ny 
sagsbehandler på de praktiske dele af stiftsrådsmøderne og møderne i 

støtteudvalget.  
Stiftskontorchefen oplyste desuden, at ”Cirkulære om udskrivning af bindende 
bidrag fra kirkekasserne til finansiering af aktiviteter i stifterne” fastsætter, at 

budget for anvendelsen af det kommende års bidrag skal være fastlagt inden 1. 



november. Derfor vil der skal stiftsrådet ændre i tidspunktet for behandling af 
budget i det kommende år for at sikre, at stiftsrådets årshjul stemmer overens med 

cirkulæret.  
Stiftskontorchefen meddelte, at stiftsadministrationen - med enkelte undtagelser - 

har afviklet sommerferien, hvorfor kontoret er tilbage nogenlunde på fuld drift. 
 
Stiftets Whistleblower har deltaget i Folkekirkens Whistleblower Kursus, hvor også 

enkelte menighedsråd desuden deltog. 
 

Folkekirkens Forsikringsenhed fyldte 10 år den 1. juli 2023. Dette blev fejret den 
30. august i København med et miniseminar med besøg af en konsulent fra 
Teknologisk Institut og besøg fra National Museets kirkekonsulenter, begge holdt 

meget spændende oplæg.  
 

Den årlige personaleudflugt, som i år gik til Kgs. Lyngby Provsti, fandt sted 31. 
august.  
 

Senere dagsordenspunkt om betaling for licenser for grupperum. Det er desværre 
kommet med det Folkekirkens nye intranet.   

 
Stiftsadministrationen havde ligeledes afholdt 2 gå-hjem-møder den 6. juni i Ny 
Holte og 29. august i Vejleå Kirke.  

 
Der havde ligeledes været afholdt konsulentrunde den 8. juni og den næste finder 

sted 26. september.  
 
Der har desuden været afviklet intromøde 15. juni i samarbejde med Kbh. Stift. 

 
Dagen efter stiftsrådsmødet ville der være møde i Grønnevang Kirke om solceller på 

kirketage. 
 

Beslutningspunkter 

4. Status for stiftsmidlerne 

 
Bilag:  
- Stiftsmidler – Materiale til Stiftsrådet – Oversigt pr. 30. juni 2023 

 
Morten Stützer fremlagde det udsendte bilag.  

 
I sidste uge modtog Morten Stützer en mail fra Viborg Stift om de 75 mio., som 
stiftsrådet havde spurgt, om man kunne låne fra Viborg Stift.  

Viborg Stift havde efterspurgt udbetalingsplan for overførslen af pengene til 
Helsingør Stift. Morten Stützer havde for at afklare behovet fremsendt forespørgslen 

til provstiudvalgene i Helsingør Stift for at afklare lånebehovet.  
Der var på stiftsrådsmødet endnu ikke klarhed over, hvornår lånebehovene vil opstå 
lokalt i Helsingør Stift.  

 

5.  Bindende stiftsbidrag – 2023 

 
Bilag: 



- Stiftsbidraget – Materiale til stiftsrådet – Budgetopfølgning pr. 30. juni, 1. halvår 
  2023 

 
Morten Stützer fremlagde det udsendte bilag.  

 

6. Konference for kristne og muslimske ledere  

 
Invitation fra Kristent-Muslimsk Samtaleforum til at sende en repræsentant til 
konferencen ”Konference for kristne og muslimske ledere i Danmark 2023” der 

afholdes den 10.-11. november 2023 i Hvidovre. 
Rapport fra sidste års konference er vedhæftet invitationen. 

 
Tilmeldingsfrist den 2. oktober 2023 via linket i invitationen. 
 

Bilag  
- KMS-indbydelse 2023 

- KMS-Rapport 2022 
 
Peter Birch og Jan Asmussen deltager på konferencen. Stiftsrådet udpegede Otto 

Rühl til at deltage på konferencen. Det forventes ligeledes, at provst Jørgen Degn 
Bjerrum deltager. 

 
Der blev rejst spørgsmålstegn ved, hvilket signal Helsingør Stift sendte ved sende 4 
mænd til en konference om religion og køn. Derfor valgte stiftsrådet ligeledes at 

udpege Annette M.D. Dragsdal.  
 

Stiftsadministrationen tilmelder deltagerne.  
 

7. Dekorumkonference  
 
Invitation til konferencen ”Dekorum”, der afholdes den 8.-9. november 2023 i Vejle. 

Der kan kun tilmeldes 1 stiftsrådsmedlem. 
 

Stiftsrådsmedlem Jørgen Christensen deltager gerne. 
 
Tilmeldingsfrist er den 15. september 2023 via linket i invitationen. 

 
Bilag:  

- ENDELIGT PROGRAM – Konference – Dekorum 
 
Jørgen Christensen blev udpeget til at deltage.  

 
Stiftsadministrationen tilmelder. 

 

8. Himmelske dage i Helsingør Stift 2028 

 
Principbeslutning om Stiftsrådets støtte til Himmelske dage i Helsingør Stift 2028. 
 

Bilag: 
- Indstilling om Himmelske Dage 2028  



 
Stiftsrådet ønsker at forsøge at trække Himmelske Dage til stiftet i 2028. Biskoppen 

og formanden blev bemyndiget til at afsøge projektet yderligere. Det blev overvejet 
at søge at tilknytte en person til Himmelske Dage 2025’s lokalkomite for at indsamle 

erfaringer. Det vil ligeledes være en opgave på kort sigt at afklare, om det er muligt 
at danne en lokalkomite omkring en potentiel by til at afholde Himmelske Dage 
2028 i. Hillerød er i tankerne for afholdelsen.  

Det er efterfølgende afklaret, at det er muligt at stiftsrådet kan stille en 
underskudsgaranti, jf. økonomilovens § 23a, stk. 2.  

 
 

9. Folkekirke og Religionsmøde  
 
Stillingtagen til stiftsrådets forbindelse til det løbende arbejde i Folkekirke og 

Religionsmøde. Der henvises til punkt 2, der starter nederst på side 1 i vedlagte 
Rapport.  

 
Bilag:  
RAPPORT Folkekirke & Religionsmøde - Årsmøde 2023 

 
Poul Erik Kandrup indledte punktet med at skitsere mulighederne for at etablere en 

fast forbindelse mellem arbejdet i Folkekirke og Religionsmøde og Helsingør 
Stiftsråd. Der ønskes en fast repræsentant fra stiftsrådets midte for at knytte 
arbejdet sammen. 

 
Arbejdet skal forankres i migrantudvalget, migrantudvalget drøfter spørgsmålet og 

udpeger en person, der gerne både arbejder i stiftsrådet og migrantudvalget.  
 

10. Grupperum på Folkekirkens Intranet 
 
Stiftsadministrationen vil inden mødet klarlægge de økonomiske konsekvenser for 

at have et grupperum for stiftsrådet på FIN. Dette vil blive fremlagt hurtigst muligt 
for stiftsrådet for, at stiftetrådet kan beslutte på et oplyst grundlag, om man ønsker 

at fastholde grupperummet. Forslag til alternative løsninger afklares ligeledes.  
 
Det er d.d. blevet oplyst, at udgiftens deles mellem relevante myndigheder.  

 
Stiftsrådet besluttede, at man ønsker at fastholde grupperummet.  

 

11. Ansøgninger 

 

a. National sorgkonference 2024  

 
Bilag: 
- Ansøgning om 24.800 kr. i støtte til afholdelse af sorgkonference den 7. marts 

  2024 i Helsingør 
 

Ansøgningen blev godkendt. 
 



b. Fortsættelse af stiftskoret Vokalensemblet Suona 
 

Bilag: 
- Ansøgning om fortsættelse af stiftskoret Vokalensemblet Suona 

- Budget for stiftskoret i 2024 
 
Der blev godkendt en støtte på 40.000 kr., der skal støtte den generelle drift. 

 

12. Fællesfondens Budgetsamråd 

 
Orientering ved Hans-Henrik Nielsen 

 
Bilag: 
- Ansøgninger til omprioriteringspuljen for 2024 

- Slides til drøftelse af omprioriteringsansøgninger 2024 
 

Det blev påpeget, at man lokalt havde brugt flere penge på administration gennem 
årene. Dette står i kontrast til stiftsadministrationerne, der gennem årene var blevet 
beskåret med 2 % om året. Derfor skal denne ansøgning have den højeste prioritet. 

Der var generel opbakning til de andre ansøgninger, men med lavere prioritet.  
 

Til ansøgning 2.5 blev det nævnt, at veteranstøtten løftes gennem det lokale 
diakonale arbejde. Set i lyset af den pressede situation, er det ikke dette projekt 
stiftsrådet ønsker at prioritere.   

 
 

 Orienteringspunkter: 

13. Stiftsinitiativprisen 2023 

 
Der er annonceret på FIN med frist den 31. august 2023, at prisen tildeles også i år. 

Der er indkommet 16 forslag. Annoncering af prisen er opslået 2 gange på 
Facebook, 1 gang på LinkedIN, 1 gang i nyhedsbrev og derudover er det lagt på 
stiftes hjemmeside samt FIN. Desuden er stiftsrådsmedlemmer, provster og 

konsulenter blevet opfordret til at identificere gode initiativer til indstilling. 
 

Prisen vil blive uddelt ved Landemodet den 7. oktober 2023, begrundes af Stifts-
rådets formand og overrækkes af biskoppen. 
 

Prismodtager blev besluttet på Støtteudvalgsmødet inden dette møde. 
 

Formand oplyste, at det i år havde været exceptionelt svært at vælge mellem 
indstillingerne. En del projekter blev valgt fra da afgørelsen blev truffet, fordi de 
ikke havde vist deres levedygtighed endnu, men opfordres til at indsende igen et 

andet år. 
 

14. Opfølgning på provstikonference  
 

Opfølgning og evaluering af provstikonference i februar 2023 v. stiftskonsulent 
Pernille Nærvig.  
 



I Pernille Nærvigs fravær gav biskoppen en kort introduktion af punktet og åbnede 
for en evaluering. Stiftsrådet besluttede at udskyde punktet 

 
I lyset af den fremskredne dagsorden var der enighed om, at stiftsadministrationen 

udsender skriftlig opsamling til kommentering efter forudgående evaluering hos 
provstiudvalgene. 
 

15. Den fælles kapitalforvaltning (beslutningspunkt) 
 

Orientering ved Søren Ødum Nielsen 
 

Under godkendelse dagsorden blevet punktet ændret til et beslutningspunkt, da 
John Theil Münster er afgået ved døden.  
 

Søren Ødum Nielsen blev udpeget som medlem.  
 

16. Grønt udvalg  
 

Orientering ved Hans-Henrik Nielsen 
 
 

Bilag: 
- Brev til provster og provstiudvalg - 2023-08-22 

- Sogneark 
 
 

GIS-kort var blevet åbnet, medlemmerne af stiftsrådet blev opfordret til at kigge på 
det. Selvom man ikke har et konkret formål, er det værd at bruge 5 minutter på at 

se på det.  
 
Orienteringen blev taget til efterretning.  

  

17. Kirken på Landet  

 
Orientering ved Poul Kandrup. 

 
Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

Det fysiske bilag lægges på dagens møde i stiftsrådets grupperum.  
 

18. Kommentarer fra udvalg 
 

Stiftsrådsmedlemmers mulighed for at orientere om udvalgenes arbejde og andre 
relevante udviklinger  
 

Det blev nævnt, at referat fra migrantudvalg vil tilgå stiftsrådsmedlemmerne.  
 

https://webgis.kirkenettet.dk/


19. Kommentarer fra medlemmer af eksterne udvalg 
 

Stiftsrådsmedlemmers mulighed for at orientere om eksterne udvalgs arbejde og 
andre relevante udviklinger. 

 
 

20. Kommende møder 
 
28. oktober fælles stiftsrådsmøde – afventer at modtage materiale fra Kbh stift 

Det fælles stiftsrådsmøde vil omhandle ”Folkekirkens styre”.  
 

2. november 2023 – kl. 16.00  
8. februar 2024 – kl. 16.00  
23. maj 2024 – kl. 16.00 

 
 

21. Eventuelt 
 

Der blev spurgt til, om stiftsrådet dækkede landemodegebyret for et 
stiftsrådsmedlem, hvis medlemmet ikke havde et menighedsråd til at dække 
tilmeldingsgebyret. Stiftskontorchefen oplyste, at hvis man stod i den situation, 

kunne man tilmelde sig, hvorefter stiftsadministrationen vil finde en løsning. 
 

 
Mødet sluttede kl. 1915 
 

 

Jørgen Christensen, Jens Bache og Mogens Kühn Petersen gik kl. 18.  

Annette M.D. Dragsdahl gik kl. 18:30. 

Eva Tøjner Götke gik kl. 19. 

Kim Eluf Fischer Nielsen gik kl. 19:10. 










